



國立體育大學

國立體育大學頒授 馬吉德·拉希德 名譽博士學位禮冊



PROGRAM

The Honorary Doctorate Conferral
Ceremony for Mr. Majid Rashed

時間：中華民國115年7月17日

Date: July 17, 2026

地點：本校接待室

Venue: NTSU Reception Room



**國立體育大學頒授
馬吉德·拉希德 先生
名譽博士學位典禮**

**The Honorary Doctorate
Conferral Ceremony for
Mr. Majid Rashed**

一、宣讀頌詞

Panegyric of Honorary Doctorate

二、宣讀學位證書

Doctoral Certificate in Reading

三、頒授學位肩巾

Academic Hood Wearing

四、頒授博士學位證書

Doctoral Degree Issuing

五、馬吉德·拉希德博士致謝詞

Honorary Doctorate Acceptance Presentation by Dr. Majid Rashed

馬吉德·拉希德先生名譽博士 頒詞

現任亞洲帕拉林匹克委員會 (Asian Paralympic Committee, APC) 主席 Majid Rashed 先生，長年致力於推動國際帕拉運動的發展與革新，積極倡議身心障礙者的運動權益，促進亞洲帕拉運動制度的健全發展，並藉由運動實踐多元共融與社會平權的理念。他卓越的領導能力與深遠的國際影響力，不僅改寫了亞洲帕拉運動的發展格局，更為全球運動人權與共融價值樹立了重要典範。

Rashed 主席長期投入帕拉運動行政與國際組織治理，致力整合亞洲各國帕拉林匹克委員會資源，深化區域合作與制度建設，積極推動亞洲帕拉運動賽會、青年人才培育及國際交流。

在他的領導下，亞洲帕拉林匹克委員會持續推動亞洲帕拉運動會、亞洲青年帕拉運動會及多項國際合作計畫，積極打造公平、友善且包容的運動環境，讓更多身心障礙運動員突破限制、發揮潛能，並透過運動展現生命尊嚴與社會價值。

此外，Rashed 主席積極促進帕拉運動與教育、學術研究及社會公益的結合，深化與各國政府、大學及國際組織的合作，推廣運動平權理念，並擴大身心障礙者參與運動的機會。

Rashed 主席以遠見、堅持與奉獻，持續推動亞洲與世界帕拉運動之創新與進步，其對於運動平權、多元共融、國際合作與人類尊嚴之卓越貢獻，深受國際社會敬重與肯定。其人格風範與領導成就，足為全球運動界與青年世代之典範。

綜上所述，Majid Rashed 主席對國際帕拉運動發展及促進人類社會共融的卓越貢獻有目共睹，成就斐然。國立體育大學特依本校名譽博士學位授予辦法，頒授 Majid Rashed 先生名譽體育學博士學位，以表彰其卓越成就與非凡貢獻。

國立體育大學
名譽博士學位審查委員會
中華民國115年7月17日

Panegyric for the Honorary Doctorate Mr. Majid Rashed

Mr. Majid Rashed, President of the Asian Paralympic Committee (APC), has dedicated his career to advancing and transforming para sports worldwide. Through his steadfast advocacy for the rights of persons with disabilities in sport, his leadership in strengthening the institutional development of para sports across Asia, and his commitment to promoting diversity, inclusion, and social equity through sport, he has become one of the most influential leaders in the global Paralympic Movement.

President Rashed has spent many years leading and managing international para sport. By uniting the National Paralympic Committees across Asia, improving regional collaboration and institutional capacity, and promoting major sporting events, youth development, and international exchanges, he has significantly boosted the competitiveness, governance standards, and global visibility of para sport in Asia.

Under President Rashed's leadership, the Asian Paralympic Committee has continued to grow the Asian Para Games and the Asian Youth Para Games and has expanded many international partnerships. His vision has fostered a fair, welcoming, and inclusive sporting environment where athletes with disabilities are encouraged to overcome obstacles, reach their potential, and demonstrate the dignity and value of human life through sport.

Beyond sports administration, President Rashed actively integrates para-sport into education, academic research, and community outreach. He has forged stronger partnerships with governments, universities, and international organizations, advocating for equal sports opportunities for people with disabilities. Through his vision, perseverance, and steadfast dedication, President Rashed continues to inspire innovation and progress in para-sport across Asia and around the world.

His remarkable contributions to equality, inclusion, international cooperation, and human dignity have earned him admiration worldwide, and his leadership continues to be a lasting inspiration for future generations.

In recognition of his outstanding contributions to the development of international para sports and the promotion of inclusive human values, National Taiwan Sport University is proud to award Mr. Majid Rashed an Honorary Doctor of Philosophy, *honoris causa*, in accordance with the university's regulations, as a tribute to his distinguished achievements and lasting contributions.

Honorary Doctorate Awards Committee
National Taiwan Sport University
July 17, 2026

馬吉德·拉希德名譽博士 謝詞

各位貴賓、女士及先生：

本人深感榮幸能從這所聲譽卓著的學府獲頒名譽博士學位。誠摯感謝國立體育大學及邱炳坤校長給予的崇高肯定，本人懷著謙遜與感激之情接受這份殊榮。

這份榮譽不僅屬於我個人，更代表了整個亞洲帕拉林匹克運動全體成員的努力，包含運動員、教練、行政團隊及夥伴，感謝各方長期致力透過運動打造具包容性且無障礙的社會。

本人由衷感謝亞洲帕拉林匹克委員會與中華台北之間的深厚情誼，這份夥伴關係持續推動區域內帕拉運動、教育與知識交流。在此，特別感謝中華帕拉林匹克總會會長、亞洲帕委會執行委員穆閩珠博士的貢獻。

這份榮譽也肯定了我們對建構發展體系、賦權亞洲各國帕委會，並透過合作與包容提升亞洲國際地位的共同承諾。

訪臺期間，本人出席了「第二屆女性運動發展研討會」，此研討會彰顯了在運動領域賦權女性領導者與運動員的重要性，並持續推動運動界及社會的正向改變與包容性。

我親眼見證了運動翻轉生命的力量，運動不僅是競技，更是展現尊嚴、創造機會並推動社會變革的平台。

展望未來，我們任重道遠。我們將持續投資於教育、創新、青年發展與培育領袖，為下一代打造更強大且包容的世界。

再次感謝國立體育大學、邱校長、穆博士及所有臺灣夥伴的深情厚誼與支持。這份肯定將激勵我持續為帕拉林匹克運動服務，為創造更具包容性的亞洲與世界而努力。

謝謝大家！

馬吉德·拉希德
中華民國115年7月17日

Majid Rashed Acceptance Presentation

It is a great honour to receive this honorary doctorate from such a prestigious institution. I extend my sincere gratitude to the National Taiwan Sport University and its President, Professor Chiu Ping-Kun, for this esteemed recognition which I accept with deep humility and appreciation.

This honour is not mine alone. It represents the collective efforts of the entire Asian Paralympic Movement, our athletes, coaches, administrators, and partners, who continue working tirelessly to create a more inclusive and accessible society through sport.

I am truly grateful for the strong relationship between the Asian Paralympic Committee and Chinese Taipei, which continues to advance Para sport, education, and knowledge exchange across the region. I would also like to acknowledge the valuable contribution of Dr. Ming-Chu Mu, President of the Chinese Taipei Paralympic Committee and APC Executive Board Member, for her continued dedication to the Movement.

This honour is also a recognition of our shared commitment to advancing structured development systems, empowering Asian NPCs, and elevating the region on the global stage through collaboration, partnership, and inclusion.

During my visit to Taipei, I also had the pleasure of attending the 2nd Women in Sports Seminar, which highlighted the importance of empowering women leaders and athletes within the Paralympic Movement. Initiatives such as these continue to inspire positive change and greater inclusion in sport and society.

Throughout my journey, I have witnessed the transformative power of sport. Sport is more than competition, it is a platform for dignity, opportunity, empowerment, and social change.

As we look to the future, our responsibility becomes even greater. We must continue investing in education, innovation, youth development, and leadership to ensure the next generation can continue building a stronger and more inclusive world.

Once again, I sincerely thank National Taiwan Sport University, President Professor Chiu Ping-Kun, my friend Dr. Mu and all our friends and partners in Taiwan for this profound honour and for their continued support for the Paralympic Movement.

This recognition further inspires me to continue serving the Paralympic Movement and to work towards a more inclusive Asia and world.

Thank you very much. Xie Xie.

Majid Rashed
July 17, 2026